
I 
 

Sudan University of Science and Technology 

College of Graduate Studies and Scientific Research 

 

 

Safety system in nuclear reactor 

 نظام السلامة في المفاعل النووي

 

A thesis submitted in partial fulfillment for the requirements 

Of master degree in nuclear physic 

BY: 

Ahmed Abdalla Ali 

 

Supervisor: 

Ahmed Alhassan Alfakki 

 

 

 

December 2019



I 
 

 الاستهلال

 قال تعالي

 

مْ س وءََ وَإذِْ تأَذََّنَ رَبُّكَ لَيبَْعَثنََّ عَلَيْهِمْ إِلىَ  )  ه    يوَْمِ الْقِِياَمََةِِ مََن يسَ ومَ 

حِيمٌ الْعذََابِ ۗ إِنَّ رَبَّكَ لسََرِيع  الْعِقِاَبِ ۖ وَإنَِّ  (ه  لغََف ورٌ رَّ  

 (الأعراف) (167)
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 ملخص البحث

 لسلامةة التحكم وسلامتها في المفاعلات بالتركيز علي اعتبارات اتمت مناقشه أنظم

 أعطيت الاهميه لخصائص المفاعل وخصائص نظم التحكم والسلامة ونظام التشغيل

متها وكذلك الحوادث ذات الصلة.ادت الخبرة في البحث في نظم التحكم وكذلك في سلا

 سلامه المفاعلإلى تطوير مبادئ عامه ،تستخدم هذه المبادئ في تحديد 

لتحكم اوهذه المبادئ مع بعض التعديلات المناسبه يجب ان تشكل الأساس للسلامة فى 

في ذلك مفاعلات "القدرةلحاليه ما ب  والأنظمة للانواع الأخرى من المفاعلات اوكذلك  "

 المتقدمة حديثه التصميم
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ABSTRACT: 

Reactor control and safety systems were discussed with emphasis on safety 

considerations. Consideration was given to the importance of reactor 

characteristics, control and safety system characteristics, the operational 

program of the reactor, and credible accidents, in determination of the 

operation safety. Experience with research reactor control and safety systems 

have led to the development of certain general principles that determine the 

reactor safety. These principles, with suitable modifications, should be 

applicable to establishing the safety of control and safety of the systems for 

other reactor types, including present power reactors and advanced designs. 
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